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Mari constructori

Marile investiții publice – speranța 
constructorilor români
Creşterea masivă a investiţiilor publice pe toate tipurile de infrastruc-
tură - de transport, energetică, de sănătate - este obiectivul declarat 
de premierul Ludovic Orban în această primăvară, în plină pandemie 
de coronavirus. Investiţiile ar urma să atenueze scăderea economiei 
produsă de criza sanitară.  
Infrastructura şcolară, infrastructura de comunicaţii, infrastructu-
ra în agricultură -toate vor face obiectul unor planuri de investiţii. 
”Vom prezenta toate proiectele de investiţii care urmează să fie fi-
nanţate în cadrul acestui amplu proiect de reconstrucţie naţională şi 

obiectivul nostru este să depăşim 6% din PIB, alocat investiţiilor pu-
blice, într-o perioadă de maxim doi ani de zile. Sumele mobilizate 
pentru finanţarea acestor obiective de investiţii vor fi mai mari de-
cât au fost vreodată în istorie”, a declarat primul ministru într-o con-
ferinţă de presă.
Marile planuri de investiţii anunţate ar putea să rămână simple promisi-
uni electorale, dacă  Guvernul nu ia şi măsurile necesare pentru imple-
mentarea lor. Pe lângă asigurarea surselor de finanţare, este nevoie şi 
de forţă de muncă, dar şi de documentaţii bine făcute. 

Pentru realizarea marilor investiții publice sunt necesare: 
Asigurarea unor salarii bune și utilizarea resurselor locale
Firmele româneşti de construcţii pot să facă 
faţă implementării programului de investi-
ţii mari, preconizat de Guvern, apreciază ing. 
Dinu Constantin Mînzat, director general Cita-
dina `98 din Galaţi. 
Dar, guvernanţii trebuie să ţină cont în evalua-
rea proiectelor atât de costurile în creştere ale 
forţei de muncă, cât şi de disponibilitatea re-
surselor în zonele în care urmează să fie reali-
zate investiţiile.  

”Putem mobiliza muncitori dacă evaluarea 
proiectelor de investiţii ne permite să oferim 
salarii ce le asigură confortul financiar. În acest 
caz şi cei plecaţi să lucreze în străinătate se vor 
întoarce în ţară”, spune domnul Mînzat.
Dacă statul are nevoie ca forţa de muncă româ-
nească să contribuie la dezvoltarea economiei 
naţionale atunci proiectele de investiţii pe care le 
propune Guvernul trebuie să fie evaluate în aşa 
fel încât să poată fi asigurate salarii atractive.

De altfel, când vrei să faci o investiţie trebu-
ie să iei în calcul tot, inclusiv forţa de muncă ce 
poate fi mobilizată. ”Dacă nu găseşti muncitori 
în zona respectivă trebuie prevăzute costurile 
necesare ca să îi aduci din altă parte. Autorită-
ţile au acces la statistici privind forţa de muncă 
plecată dintr-o zonă şi care s-ar putea reîntoar-
ce, sau dacă pot fi aduşi muncitori din alt judeţ 
în cazul în care acolo nu se derulează alte in-
vestiţii mari”, mai spune domnul Mînzat.

Zgura de furnal, soluția pentru 
epuizarea agregatelor de carieră și 
balastieră
Totodată, proiectele de investiţii promovate 
trebuie să aibă în vedere utilizarea resurselor 
din zona în care sunt implementate.
Domnul Mînzat spune: ”Sunt investiţii prevăzu-
te să fie realizate în zone în care sunt pe cale de 
epuizare materiale de genul agregatelor de ca-
rieră şi balastieră. Când se va ajunge la faza de 
execuţie s-ar putea să nu se mai găsească şi să 
fie nevoie să fie aduse din altă parte, ceea ce va 
genera costuri suplimentare mari. Noi, în zona 
Galaţiului, ne punem problema foarte des de ce 
nu se folosesc resursele existente pe platfor-
ma siderurgică. Mă refer la zgura de furnal, care 
se găseşte în cantităţi enorme. Se continuă pe 
resurse de carieră şi balastieră care încet, încet 
vor dispărea. Proiectanţii spun în documenta-
ţii că se folosesc resursele din zonă, dar ei nu es-
timează dacă se găsesc sau nu în zonă acele re-
surse, în cantităţile necesare. Va fi o mare pro-
blemă privind infrastructura ce trebuie dezvol-
tată pentru că nu se vor mai găsi agregate.”
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Firmele românești ar trebui implicate mai mult, în mod 
direct, în marile proiecte de investiții
La marile proiecte de investiţii pu-
blice, atât cele în derulare, cât şi 
cele preconizate, pot licita mai 
ales firmele mari din străinăta-
te din cauza valorilor foarte mari 
ale contractelor şi, implicit, ale ga-
ranţiilor necesare. Au fost destu-
le cazuri în care la licitaţiile pen-
tru tronsoane lungi de drum au 
putut participa numai firme străi-
ne, dar care apoi nu au mai finali-
zat lucrările.
Amplul program de investiţii, pre-
conizat de Guvern, ar trebui să 
implice cât mai mult în mod direct 
firmele româneşti. 

Ing. Claudiu Petruţ, director ge-
neral al firmei de construcţii Con-
struct Perom din Bistriţa Năsăud, 
este de părere că licitaţiile mari 
ar trebui fracţionate în aşa măsu-
ră încât nivelul financiar al fimelor 
româneşti să le permită să partici-
pe la licitaţiile pentru marile pro-
iecte de infrastructură.
Guvernanţii trebuie să ţină cont 
de faptul că firmele româneşti 
sunt subcapitalizate şi nicio ban-
că străină din România nu îi va fi-
nanţa pe constructorii români. 
De aceea, este vital să fie susţi-
nut ritmul în care se fac plăţile. 

”Guvernul să rezolve cât mai re-
pede plăţile pentru că firmele ro-
mâneşti nu au cum să se auto-
susţină lungind termenele de pla-
tă la 4 – 5 luni”, subliniază dom-
nul Petruţ.
Grupul de firme din care face par-
te Construct Perom are aproape 
200 de angajaţi, toţi români. Deo-
camdată nu se mai fac angajări, fi-
ind asigurată forţa de muncă pen-
tru proiectele pe care firma le are 
în execuţie. 
Societatea a lucrat în ritm nor-
mal pe perioada stării de urgenţă 
şi ulterior, fără să facă suspendări 

sau încetări ale contractelor de 
muncă. Iarna trecută, când nu au 
fost lucrări pe infrastructura ru-
tieră, angajaţii săi au mai lucrat 
la deszăpeziri când a fost nece-
sar. ”Pentru plata salariilor am 
apelat la Casa Socială a Construc-
torilor. A fost un ajutor. Eu chiar 
sunt foarte mulţumit de colabo-
rarea cu Casa Socială, îţi acoperă 
o parte din iarnă ca să nu dai afa-
ră din agajaţi, să nu disponibilizezi 
din ei că îi pierzi şi îi iau alte firme. 
Cu ajutorul Casei am reuşit să îi ţi-
nem pe toţi”, ne-a mai spus dom-
nul Petruţ.

Toți cei aproape 430 de angajați 
au fost plătiți pe perioada iernii 
și cu ajutorul Casei Sociale a 
Constructorilor
Citadina `98 Galaţi a realizat anul trecut o ci-
fră de afaceri de peste 156 milioane lei, cu un 
număr mediu de circa 430 de angajaţi. Toţi an-
gajaţii sunt români, firma nu a adus forţă de 
muncă din Asia sau din alte părţi ale lumii a 
treia. ”Am făcut un calcul la un moment dat şi 
am considerat că tot pe acolo ar ajunge cos-
turile, dar nu aveam certitudinea că muncito-
rii se vor adapta, inclusiv la condiţiile climateri-
ce de la noi, şi că ne vor asigura ceea ce aveam 
nevoie”, spune domnul Mînzat. 
Firma are în derulare proiecte mari pen-
tru care are momentan resursele necesa-
re să le finalizeze. Deocamdată nu mai face 

angajări. Pe perioada pandemiei a lucrat în 
ritm continuu, nu a suspendat şi nu a încetat 
contracte de muncă. ”Atât timp cât şi bene-
ficiarul a făcut eforturi să asigure resursele 
financiare să poată fi derulate lucrările fără 
sincope mari, şi noi am făcut toate eforturi-
le posibile să menţinem acelaşi ritm şi să pu-
tem plăti oamenii la timp”, spune domnul 
Mînzat. 
Pe perioada iernii care a trecut, când nu au 
muncit pe şantierele rutiere, angajaţii firmei 
au mai lucrat când au fost necesare deszăpe-
ziri. ”I-am plătit din surse proprii şi de la Casa 
Socială a Constructorilor. Din punctul ăsta 
de vedere, ne-a ajutat foate mult că suntem 
membri ai Casei Sociale. Am făcut un efort 
să plătim toţi muncitorii ca să ne putem baza 
pe ei şi în primăvară când s-au reluat lucrările 

pe şantiere. Și pentru ei au contat banii pri-
miţi pentru că nu au fost obligaţi să îşi cau-
te de lucru în altă parte ca să îşi asigure tra-
iul pe iarnă”, precizează directorul general 
Citadina `98.
Efortul beneficiarilor publici de a achita factu-
rile pentru lucrările efectuate în cadrul proiec-
telor de investiţii este apreciat de construc-
tori. ”Prin plata lucrărilor, beneficiarii ne asigu-
ră confortul financiar ca să ne putem completa 
linia de credit. Avantajul nostru este că, în mare 
parte, proiectele la care lucrăm sunt cu finanţa-
re europeană, iar plăţile se fac în termen. Dar şi 
pe PNDL au venit banii destul de repede. Se pu-
tea şi mai bine. Cu cât primim banii mai repe-
de cu atât nu mai trebuie să plătim dobânzi la 
bănci, iar banii respectivi îi putem folosi în alte 
scopuri”, subliniază domnul Mînzat.
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Constructorii români şi-ar dori să fie implicaţi 
în investiţiile de anvergură preconizate de Gu-
vern mai mult în calitate de contractori prin-
cipali, decât de subcontractori, aşa cum se în-
tâmplă în prezent în cea mai mare parte a ma-
rilor proiecte finanţate din fonduri europene.
Ioan Aşchilean, preşedintele ACI Cluj SA, 
spune că firmele româneşti sunt implicate 
în toate proiectele de mare anvergură din 
ţara noastră, indiferent dacă sunt contracta-
te de o firmă locală sau una internaţională. 
Dar, problema cea mai mare apare din for-
mularea caietelor de sarcini, prin care sta-
tul român solicită ca firmele participante să 
aibă lucrări similare executate sau o cifră 
de afaceri care nu poate fi atinsă de către 
nici o firmă românească de specialitate. Ast-
fel, firmele internaţionale câştigă licitaţiile şi 
subcontractează cu firme de specialitate ro-
mâneşti, ceea ce generează, în multe dintre 
cazuri, doar un export de capital din Româ-
nia spre ţara de origine a firmei care a con-
tractat cu statul român.
Având în vedere amplul plan de investiţii ce 
va fi pregătit de Guvern, domnul Aşchilean 
este de părere că, pentru orice investiţie, 
guvernanţii trebuie să încerce utilizarea în 
cea mai mare măsură a resurselor locale. O 
altă necesitate pentru a duce la bun sfârşit 
marile proiecte ce se derulează pe mai mulţi 

ani este asigurarea continuităţii proiectu-
lui şi în cazul schimbărilor politice. Totodată, 
este necesară specializarea/şcolarizarea lu-
crătorilor implicaţi atât pe perioada de rea-
lizare a proiectului, cât şi pe întreaga durată 
de viaţă a investiţiilor.
ACI Cluj SA este implicată în proiecte mari, 
cum sunt Stadionul ”Arcul de Triumf” din Bu-
cureşti şi Conducta de transport gaze Iaşi - Un-
gheni - Ghidighici din Republica Moldova, pre-
cum şi în alte proiecte de mai mică anvergură. 
În prezent, compania are 300 de angajaţi, dintre 
care 22 de angajaţi cu contract de muncă din alte 
ţări. Biroul de resurse umane este într-o perma-
nentă căutare de personal iar pandemia de Co-
vid-19 nu a schimbat planurile de angajare.
Activitatea companiei nu a fost oprită, nu au 
fost suspendate sau încetate contracte de 
muncă din cauza pandemiei de coronavirus.
Mai mult, la momentul declanşării pandemi-
ei şi, în urma analizei de risc, riscul închiderii 
unui şantier din motive de carantină a fost 
tratat ca unul major. Din această cauză, con-
ducerea ACI Cluj SA a mai avut un indicator 
de performanţă de urmărit: zero cazuri de 
Covid-19 la nivel de firmă. Toate recomandă-
rile oficiale au fost implementate cu stricte-
ţe în întreaga firmă, astfel că la finele lunii 
iunie ACI Cluj SA nu a avea niciun angajat in-
fectat cu Covid-19. n

Proiectele de investiții pot deveni realitate dacă sunt 
pregătite de profesioniști

Șansele să devină realitate marile proiecte de 
investiţii anunţate de Guvern depind şi de cât 
de bine sunt pregătite documentaţiile lor. 
”În primul rând marile proiecte de investiţii ar 
trebui realizate în baza unor Studii de Fezabi-
litate foarte bine elaborate şi verificate de că-
tre specialişti în construcţii, care au  experien-
ţă în execuţie”, subliniază ing. Alin Constanti-
nescu, directorul general Lemacons din Galaţi. 
Domnul Constantinescu este de părere că, în 
prezent, multe dintre proiectele de investiţii 
întâmpină dificultăţi din cauza necoerenţei şi a 
lipsei de specialişti implicaţi în derularea lor.
De asemenea, necorelarea lucrărilor principa-
le de execuţie cu existenţa reţelelor din zonă 
(multe poate necunoscute) duce la întârzieri şi 
posibile suspendări în execuţia proiectelor.
Firmele de construcţie româneşti au ajuns la 
capacitatea să poată executa proiecte foarte 

mari de investiţii. ”Cele câteva firme autohto-
ne care au supravieţuit sunt experimentate şi 
pot face faţă provocărilor unor astfel de con-
tracte”, afirmă cu convingere directorul gene-
ral al Lemacons. 
Totodată, el subliniază că nu trebuie ignorat fap-
tul că firmele româneşti s-ar putea să nu aibă 
acelaşi apetit de a consuma banii GuvernuluI fă-
când diverse „claim”-uri sau revendicări de bani.
Lemacons Galaţi a realizat anul trecut o ci-
fră de afaceri de peste 138 milioane lei, cu 
un număr mediu de circa 315 angajaţi. În pre-
zent, societatea desfăşoară o gamă largă de 
proiecte: infrastructură rutieră, spitale, reţe-
le edilitare, infrastructură urbană. Tot perso-
nalul de muncă este de naţionalitate română. 
”Nu am fost nevoiţi să restrângem activitatea 
din cauza pandemiei”, menţionează domnul 
Constantinescu.

Alin Constantinescu, directorul general Lemacons 
din Galați

Constructorii români vor să fie contractori principali


